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… alebo o šanci, ktorú nám Boh dáva na prebudenie sa z klerikalizmu a farizeizmu. 

Nie, nehovorím, že pedofilné škandály, ktoré sa nám prehnali či 
ženú Cirkvou nie sú tragédiou, alebo že nie sú tragédiou ich obete 
a ešte viac tí, ktorí ich spôsobili. Ale verím, že aj tu platia slová 
Písma: „Je na vašu nápravu, čo znášate. Boh s vami zaobchádza 
ako so synmi. A ktorého syna by otec nekarhal?“ (Hebr 12,7 SSV) 
Existujú prinajmenšom dva zásadné problémy, s ktorými by nám 
táto búrka mohla v Cirkvi pomôcť a priniesť opravdivé požehna-
nie. 

Tým prvým je KLERIKALIZMUS. Vnútrocirkevný klerikalizmus 
spočíva v tom, že z vety sv. Augustína „Pre vás som biskupom, s 
vami som kresťanom… hriešnik spolu s vami“ sme si my, kňazi a 
biskupi, vybrali len to prvé. A veriaci nás v tom nadšene a mocne 
podporili. Vznikli tak akoby dve triedy, dve kategórie kresťanov. 
Klerici, ktorí sú niečo ako kresťanskí „supermani“, žijúci kresťan-
stvo na úrovni, na akej to žiaden bežný kresťan žiť nemôže. Majú 
čas na to, aby sa veľa modlili, aby študovali, čítali Písmo, sú 
platení za to, aby v Cirkvi spravovali, riadili, kázali, proste aby sa 
činili na poli domácom či misionárskom. Spomedzi nich sa potom 
grupuje aj oná „supertrieda“, créme de la créme Cirkvi, svätí. No a 
potom je tu trieda laikov, oných „bežných veriacich“, ktorí samo-
zrejme na nič také nemôžu ani len pomyslieť, uprostred sveta 
nemajú najmenšiu šancu na svätosť, ale ani nemusia. Svätosť nie je 
pre nich. Vlastne ani Biblia nie je pre nich. Ani evanjelium. To sa 
vzťahuje na klerikov, nie na nich. Od nich sa nič tak hrdinské 
nečaká. Od nich sa čaká, že nespáchajú nič prehnane zlé ako je 
vražda, nejaká veľká krádež alebo veľký podvod. A ak sa v nedeľu 
zúčastnia sv. omše a aspoň raz za čas sa vyspovedajú zo svojich 
hriechov, tak im bude všetko odpustené. Tí prví sa spasia pre svoje 
skutky, lebo im bolo umožnené splniť Ježišove požiadavky, tí 
druhí zase pre veľké Božie milosrdenstvo a zľutovanie, v ktoré 
dúfajú a ktoré si onými sv. omšami a spoveďami zaisťujú. Ako 
hovorí kanadský kňaz James Mallon: „Došlo mi, že se [můj farník] 
vzpíral a projevoval rozhořčení, protože jsem porušil jakousi 
nepsanou dohodu o tom, jak se bude zapojovat do církevního 
života. Totiž že bude plnit jen to nejnutnější minimum svých nábo-
ženských povinností a já ho nechám na pokoji a nic víc od něj chtít 
nebudu. V této roli byl spokojený, protože obyčejní katolíci přece 
nebývají „až tak pobožní“. Z těch, kteří „tak pobožní“ jsou, se 
stávají faráři a jeptišky. Na podobný postoj jsem od té doby narazil 
ještě mnohokrát. I když II. vatikánský koncil mluvil o všeobecném 
povolání ke svatosti a misijnímu působení, průměrný katolík má 
dojem, že svatost a misie nejsou nic pro něj. Od toho, aby byli 
svátými a hlásali evangelium, jsou tady kněží a sestřičky. Obyčejný 
katolík tyhle věci prostě nedělá, ze své podstaty toho není schopný. 
Trvalo mi několik let, než jsem tento rozdíl mezi oficiální katolic-
kou teologií a teologií lidovou dokázal pojmenovat: je to klerika-
lismus“ a spomína, že v jeho rodnom Írsku keď niekto sa stal 
kňazom alebo rehoľníkom, tak sa tomu hovorilo, že „vstúpil do 
Cirkvi“ – akoby Cirkev bola tvorená len tými rehoľníkmi, kňazmi 
a biskupmi.  

Výsledkom je potom aj oný „bufetový prístup“ k Cirkvi. Pri tomto 
prístupe Cirkev viac nie je spoločenstvo kresťanov, spolu putujúce 
na ceste do Vlasti v Nebi a navzájom si v pokore a láske slúžiace 
„podľa toho, kto aký dar dostal“ (1 Pt 4,10 SSV), ale inštitúcia, 
niečo ako bufet, v ktorom klerici ako profesionáli čosi ponúkajú – 
omše, pobožnosti, akadémie, púte,… – a laici ako konzumenti si 
vyberajú z „jedálneho lístka“ farnosti to, čo sa im pozdáva a toho 
sa potom zúčastňujú ako diváci, ako účastníci, ale v každom 
prípade viac-menej pasívni prijímatelia, povedané drsnejšie: 
„pasívne obete“ pastoračného vyžívania sa tých „tam hore“…  

Tento stav však vyhovuje obom stranám.  

Tým prvým poskytuje pocit nadradenosti, pýchy, elitnosti, ale aj 
nedotknuteľnosti – čo sa prejavilo napríklad aj na krytí pedofílie, 
ale aj alkoholizmu a iných nešvárov mnohých kňazov či dokonca 
biskupov – nekritizovateľnosti, pretože „to sa nepatrí“ a pod.  

U tých druhých zase ospravedlňuje ich ľahostajnosť, vlažnosť a 
„chráni“ ich srdce pred mečom Božieho slova i učenia Cirkvi tým, 
že im dáva dôvod, prečo podľa neho žiť a konať nemusia a je to 
úplne v poriadku. Tak to zhodnotil aj pápež František, keď skon-
štatoval, že na hriechu klerikalizmu spolupracujú v Cirkvi vždy 
obe strany, klerici aj laici.  

Jediný, komu nevyhovuje, je Cirkev – a teda Kristus, ktorého 
telom Cirkev je.  

Pedofilné škandály túto falošnú modlu klerikalizmu tvrdo zasiahli. 
Nás, klerikov, zosadzujú z trónov a ponižujú až na zem. James 
Mallon spomína ako „mnohokrát jsem se styděl nosit na ulici 
kolárek. Společně s mnoha spolubratry kněžími jsme si museli 
vytrpět zlomyslné úsměvy i poznámky pronášené za zády. Kněží 
byli terčem vtipů v zábavných televizních pořadech a vypadalo to, 
že kdykoli se ve filmu nebo na obrazovce objeví kněz, je to postava, 
která nějak zneužívá druhé anebo se o ně přinejmenším nezajímá a 
stará se jen o sebe.“ Ale práve cez toto poníženie si znovu uvedo-
mujeme, že nie, nie sme žiadna privilegovaná supertrieda v Cirkvi. 
Sme nositelia úrad a to „označuje úrad [a] znamená nebezpečen-
stvo“ plynúce z obrovskej zodpovednosti, ktorú sme slobodne od 
Boha prijali, ako hovorí sv. Augustín. Súčasne nie sme ale o nič 
menej ľudia, o nič menej hriešnici, pútnici na rovnakej ceste, 
kresťania spolu so všetkými ostatnými kresťanmi.  

Naše zlyhania a škandály – ale aj arogantné a necitlivé povýšené 
správanie sa k veriacim, panské maniere, autoritatívnosť, veď to 
dobre poznáme – otriasli aj tou druhou skupinou, laikmi. Mnohí, aj 
zanietení a aktívni, Cirkev opustili. Iní v tom videli len ďalšie 
ospravedlnenie svojej ľahostajnosti v štýle „Veď pozrite akí sú oni 
– tak potom čo chcete odo mňa!“ Iní sú zmätení a nevedia čo si 
počať. A pritom je všetko tak jasné – stačí, ak si uvedomíme, že 
slovami Augustína sme si všetci rovní a sme na tom rovnako. 
Niekto slúži Cirkvi ako manžel, niekto ako katechéta, niekto ako 
kňaz či biskup, niekto ako rehoľník, niekto ako slobodný laik, 
niekto ako akolyta či lektor, niekto ako diakon, niekto ako evanje-
lizátor či misionár, niekto ako animátor, ale to sú len úrady a 
funkcie, ktorými si slúžime navzájom. Všetci dohromady sme len 
jedna trieda, jedna kategória, omilostení hriešnici, ktorí sme na 
rovnakej ceste k spáse, uprostred rovnakých pokušení, na pokraji 
rovnakých zlyhaní a pádov, rovnako dúfajúci v Božiu milosť a 
Božie milosrdenstvo a v sile jedného a toho istého Ducha Svätého 
pokorne zápasiaci o jednu a tú istú svätosť pre všetkých, ako nám 
to naposledy pripomenul pápež Farntišek v exhortácii Gaudete et 
exsultate. A keďže hlavnú ťarchu a vinu za hriech klerikalizmu 
nesieme my, kňazi, je v prvom rade na nás zostúpiť do prachu, 
prosiť o odpustenie a napraviť, čo bolo z veľkej časti nami zavine-
né. Uvedomiť si, že žiaden úrad nie je zárukou viery, obrátenia ani 
spásy. Neveriaci kňazi, neobrátení kňazi – a isto aj biskupi – sú 
niečo, nad čím tiež často oči privierame, sami nad sebou oči 
privierame, lebo veď… sme farári, nie? Nad nami sa už len nejako 
Pán Boh zľutuje, nie? Veď keď si nás už vyvolil… keď Mu už tak 
slúžime…  

Čo nás privádza k druhému problému a tým je DUCH 
FARIZEIZMU. Pripomeňme si farizeja z Ježišovho podobenstva: 
„Farizej sa postavil a takto sa v sebe modlil: “Bože, ďakujem ti, že 



nie som ako ostatní ľudia: vydierači, nespravodlivci, cudzoložníci 
alebo aj ako tento mýtnik.  12 Postím sa dva razy do týždňa, dávam 
desiatky zo všetkého, čo mám.”“ (Lk 18,11-12 SSV). Keď sme 
dnes s mamou rozjímali nad týmto textom, uvedomil som si dve 
veci. Prvou je, že farizej má v sebe jednak hlbokú spokojnosť sám 
so sebou. je dobrý, spravodlivý, všetko si plní, všetko zachováva, 
všetko dodržiava, nepotrebuje žiadnu zmenu ani obrátenie, už len 
čaká na to, kedy ho Pán Boh vezme s fanfárami k sebe do Neba. 
Druhou je jeho úplný a dokonalý nezáujem o ostatných ľudí, ktorí 
sú mimo jeho farizejského okruhu. Zhliada na nich s pohŕdaním, 
ako na niekoho, s kým nemá nič spoločné, nestýka sa s nimi, s 
takými ako oni nechce mať nič spoločné, kdeže, to nie je spoloč-
nosť pre neho!  

Uvedomili sme si s hrôzou, že tento postoj až neskutočne pripomí-
na reálny stav Cirkvi na Slovensku…  

Sme neskutočne spokojní sami so sebou. Iste, iste, stále sa tvárime, 
akože musíme niečo zmeniť, vylepšiť, ale za tým, v pozadí, je 
presvedčenie, že v zásade sme v poriadku. Kňazi sa tvária, že 
biskupi sú v pohode, biskupi sa tvária že kňazi sú v pohode, farári 
sa tvária, že veriaci v kostole sú v pohode a veriaci sa tvária, že 
farári sú v pohode a všetci spolu sa tvárime, že naša Cirkev je 
„živá a životaschopná“, ako to jeden z otcov biskupov svojho času 
povedal a teda všetko je v poriadku. Nie sme síce dokonalí, ale 
všetci sme veriaci, všetci sme dobrí, všetci sa isto spasíme, nie je 
dôvod na žiadnu paniku, určite nie na ten premrštený postoj mýtni-
ka, ktorý „stál celkom vzadu a neodvážil sa ani oči k nebu 
zdvihnúť, ale bil sa do pŕs a hovoril: “Bože, buď milostivý mne 
hriešnemu.”“ (Lk 18,13 SSV). Síce klesajú počty veriacich, počty 
birmovancov, počty kňazov, počty rehoľníkov, ale veď to je už 
taká doba, my za to nemôžeme, keď to Boh tak na nás dopustil, tak 
to musíme pokorne prijať také aké to je a ďalej sa spokojne sprá-
vame podľa oných slov Písma „vy, ktorí sa navzájom oslavujete, a 
nehľadáte slávu, ktorú dáva len Boh?!“ (Jn 5,44 SSV).  

A čo sa týka ľudí mimo Cirkvi – kedy naposledy nás zvierala hrôza 
a úzkosť o ich osud, o to, že možno budú zatratení, stratení? Hrôza 
a strach z toho, že Pán nám v Cirkvi zveril talenty v podobe viery, 
sviatostí, poznania, spoločenstva, samej Cirkvi – a my namiesto 
toho, aby sme s nimi išli do sveta a obchodovali s nimi o ľudské 
duše, tak sme ich zväčša zakopali za bránami svojich kostolov, 
žijeme si sami pre seba, staráme sa (keby aspoň!) sami o seba, ako 
nejaká „duchovná buržoázia“, ako to nazval kardinál Arinze. A na 
zvyšok sveta pozeráme ľahostajne, zmierení s faktom, že „oni nie 
sú veriaci, tak aj tak žijú“ a s tým sa proste nedá nič robiť, tak to 
je… – a aj s kúskom onej pyšnej farizejovej nadradenosti, keď sa 
chválime, že „my s nimi nemáme nič spoločné, ani sa s nimi 
nestýkame, medzi takýchto ľudí my nechodíme, veď my sme dobrí 
a veriaci katolíci…“  

Škandály v Cirkvi sú pre nás výzvou konečne sa prebudiť z tohto 
smrtiaceho opojenia svojou vlastnou dostačujúcosťou. Uvedomiť 
si, že v skutočnosti sme mnohokrát od Krista zablúdili hodne 
ďaleko. Nie ako Cirkev, ale ako jej členovia. Cirkev nás upozorňo-
vala, ale my sme ju nepočúvali, pretože sme boli uzavretí v bubline 
vzájomného oslavovania sa a utvrdzovania sa v tom, akí sme všetci 
skvelí a zbožní a ako po smrti všetci pôjdeme do Neba, takže aký 
dôvod na znepokojenie, tobôž paniku? No, teraz ten dôvod je, 
rovno na paniku. Spásonosnú paniku. Kiež by nás konečne dianie v 
Cirkvi prebudilo, prebralo, zrazilo na kolená – už len pri pomyslení 
na to, že zatratenie sa naozaj týka aj nás, aj my môžeme poľahky, 
byť zatratení, aj kňazi, aj biskupi, každý sa pohybujeme na hrane 
priepasti a v našom námesačnom oblúznení sme možno už len 
milimeter od zrútenia sa „do ohnivého a sírového jazera, kde je aj 
šelma i falošný prorok“ (Zjv 20,10 SSV). Konečne by nás mohla 
premknúť spásonosná hrôza z toho, ako jedného dňa predstúpime 
pred Boží Trón a Pán s nami začne účtovať a pýtať sa, čo sme 
podnikli s talentom spásy, ktorý nám zveril, všetkým pri krste, 
potom obzvlášť pri birmovke a nakoniec v kňazskej či manželskej 
vysviacke (KKC 1535). Čo povieme? My kňazi a biskupi sa 

budeme diviť a čudovať, čo od nás dobrý Pán Boh chce, veď 
kostoly sme mali (možno) plné a birmovky pekné a krstili sme do 
radu všetko čo prišlo? A laici čo povedia? Že nemali kedy starať sa 
o zverený Pánov talent, lebo sa museli starať o mrkvu a karfiol v 
záhrade, o prasiatku v chlieviku, trávnik na dvore a kariéru v 
zamestnaní, nemali kedy starať sa o spásu blížnych?  

Kiež by nás to zrazilo na kolená, kiež by nás to priviedlo k postoju 
mýtnika, kiež by sme nariekali nad svojim hriechom, kiež by sme 
sa bili do pŕs, kričali o Božie zmilovanie – a potom zlomení na 
pýche, pokorní a zahanbení vstali a v dôvere v Božie zľutovanie a 
milosrdenstvo konečne prijali výzvu k obráteniu a konečne začali 
počúvať a nasledovať Pána Ježiša Krista podľa Jeho slov, do 
ktorých jediných môžeme vložiť svoju nádej: „Ani ja ťa 
neodsudzujem. Choď a už nehreš!“ (Jn 8,11 SSV) – ale „s bázňou 
a chvením“ (2 Kor 7,15 SSV) pamätajúc na jeho výstrahu, ktorá na 
nás už-už dopadáva: „ak nebudete robiť pokánie, všetci podobne 
zahyniete“ (Lk 13,3 SSV) Veď vo svojej pýche a spokojnosti sami 
so sebou sme na tom dnes v Cirkvi vskutku ako oné povestné 
mestá: „Beda ti, Korozain! Beda ti, Betsaida! Lebo keby sa v Týre 
a Sidone boli stali zázraky, ktoré sa stali u vás, dávno by boli v 
kajúcom rúchu sedeli v popole a kajali sa.  14 Preto Týru a Sidonu 
bude na súde ľahšie ako vám.  15 A ty, Kafarnaum, vari sa budeš 
vyvyšovať až do neba? Do pekla sa prepadneš!“ (Lk 10,13-15 
SSV). Kiež sa teda dáme na pokánie, aby sme sa mohli zachrániť 
skrze obrátenie a Božie milosrdenstvo! 

Ak by sa toto stalo, ak sa toto stane – potom Pán Boh buď osláve-
ný za to, že nás voviedol do všetkých týchto škandálov a ponížení, 
aby nás nakoniec zachránil a spasil, podľa slov Písma: „Na krátku 
chvíľu som ťa opustil a veľkým zľutovaním si ťa pritiahnem.  8 V 
návale hnevu som schoval svoju tvár nakrátko pred tebou, večným 
zmilovaním som sa nad tebou zľutoval, hovorí tvoj vykupiteľ, Pán.“ 
(Iz 54,7-8 SSV). 

Amen! 

Váš Inky 

  

 

 

 

 


